
۰۰:۰۰پایانغلطگیری۰۰:۰۰شروعغلطگیری۰۰:۰۰پایانصفحهآرایی۰۰:۰۰شروعصفحهآرایی

گفتوگو
روزهای سخت به این زودی ها 

قصد دست برداشتن از سر ما 

را ندارنـــد. اعداد همچنـــان بیانگر 

اتفاقات خوبی نیست. هر روز چند ده 

نفر، کمتر و بیشتر از هموطنان و چند هزار نفر از مردم دنیا، جان شان را به خاطر ابتلا 

به ویروس کرونا از دست می دهند و پروسه واکسیناسیون هم به کندترین صورت ممکن 

درحال اجرایی شدن است. هنوز هم مثل تمام این حدود یک سالی که گذشت، رعایت 

فاصله گذاری، دوری از تجمعات و ماســـک و این طور چیزها کارسازتر از هر نوع مقابله 

دیگری است. این چند روز با اخبار تلخ و ناگوار جان باختن دو نفر از فوتبالیست های 

صاحب نام کشورمان، یعنی مهرداد میناوند و علی انصاریان به سختی گذشت و می گذرد. 

این سختی ها اما سخت تر می شود وقتی بر چنین فضایی هم حاشیه سایه می اندازد و 

به جای اینکه برای قلب یکدیگر دنبال تسلی باشیم به این زخم موجود، دامن می زنیم. 

هنوز خیلی از خاکســـپاری مرحوم انصاریان نمی گذرد که برخی ادعاها پیرامون روند 

درمانی او و مهرداد میناوند مطرح می شود و شبهاتی در این رابطه ایجاد شده است. 

 ما هیچ وقت نگفتیم حال علی انصاریان خوب است

برای پاسخگویی به این شبهات با محمدرضا هاشمیان، فوق تخصص ICU بیمارستان 

مسیح دانشوری که به طور مستقیم در جریان بخشی از روند درمانی این دو فوتبالیست 

قرار داشت گفت وگویی انجام دادیم و او در ابتدا و به محض اطلاع از کلیت ماجرای این 

گفت وگو توضیحاتی ارائه کـــرد و به »فرهیختگان« گفت: »خانواده آقای انصاریان در 

تمام مدت درمان آنجا حضور داشـــتند و پزشک معتمد در کنار ما بوده و ما مشورت ها 

را به خاطر اینکه می دانستیم این بیماری سنگین است و از ابتدا هم در تلویزیون این را 

نشان دادم، ارائه می کردیم. آقای جهانپور به جای اینکه بگوید عجب CTscan سنگینی 

است، علیه ما موضع گرفت. کسی نگفت چرا با این آدم مصاحبه نمی کنیم؟ مگر علی 

انصاریان هنرپیشه نیست؟ چرا مصاحبه قبول نکرد؟ چون نمی توانست صحبت کند، 

تکه تکه صحبت می کرد. دوست نداشت مردم آن وضعیت را ببینند. این کسانی که این 

حرف ها را بیان می کنند چه چیزی را می خواهند ثابت کنند؟ پیج هایی که جلو آمدند 

چطور مردم را گمراه می کنند؟ من حداقل در حوزه ICU پنج نفر را دعوت کردم. رئیس 

ICU بیمارستان شهدا، رئیس ICU بیمارستان لبافی نژاد، رئیس ICU بیمارستان امام 

حسین)ع(، رئیس ICU بیمارستان بوعلی و رئیس ICU بیمارستان بهمن را دعوت کردم 

و آنجا حضور داشتند. اگر کسی را داشتند و نفرستادند آنها مقصر هستند و به وجدان 

خود مراجعه کنند. اگر می توانند چرا کمک نکردند؟ اگر آقای جهانپور می توانســـت 

کمک کند و فقط تکه انداخت که چرا CTscan را نشان دادید حالا باید جواب بدهد. 

به جهانپور بگویند چه کاره بوده اســـت؟ در وزارتخانه هســـتید و میکروفون و خبرنگار 

دارید، همه میکروفون ها دست شماست اعلام کنید یک مشکلی در کشور وجود دارد 

و فرد محبوبی در تخت ICU است و وضعیت او بسیار بحرانی است. ما چه زمانی گفتیم 

حال علی انصاریان خوب اســـت؟ از ابتدا گفتم ریه او بدتر از آقای میناوند است. مگر 

من CTscan آقای میناوند را ندیده بودم؟ چرا CTscan آقای میناوند را قرار ندادیم؟ چرا 

CTscan آقای انصاریان را گذاشتم؟ تا اعلام کنم حال ایشان بد است. در بدو ورود عددی 

که چک شد 240 بود، وضعیت را پرسانحه نشان می داد. ظاهر آرام و ظاهری که لبخند 

بزند نشانگر وضعیت ریوی نیست ولی در روزهایی که گذشت وقتی ایشان نمی توانست 

پای خود را با فیزیوتراپ از تخت پایین بگذارد و می گفت تنگی نفس می گیرم و نمی توانم، 

آن هم با بالاترین حد اکسیژن! هنر بنده و یک پزشک این است که با دستگاه و امکانات 

ایشان را نگه دارد تا فرجی شود و دارویی تاثیرگذار باشد. متاسفانه این اتفاق نیفتاد. ما 

منتظر شانس نبودیم. ما منتظر این بودیم که تمام درمان ها روی ایشان جواب بدهد. 

درمان هایی که نه یک شخص بلکه با گروه مشاوران این مملکت انجام دادیم. من فراتر 

از مملکت هم حرکت کردم. حداقل 6 متخصص عفونی، حداقل 7 فوق  تخصص ریه، 

7 فوق  تخصص ICU، دو فوق تخصص کلیه، 4 جراح تراپیســـت و دو متخصص قلب، 

فیزیوتراپیست همراه با داروساز بالینی، دو فوق تخصص غدد و رشته های مختلف درگیر 

این امر بودند. به هر حال ایشان مشکلاتی داشتند، غیر از اینکه کمک می کردیم به 

وضعیت بهبود، از این مشاوران هم استفاده کردیم و در پرونده موجود است. نه تنها در 

پرونده موجود است بلکه با اینها تلفنی در تماس بودیم و مطالب را سوال می کردیم. 

من از این ناراحت هستم آقای جهانپور وقتی اعلام کرد مساله اخلاقی است حتی به 

اینجا نیامد که ببیند همراه بیماران اینجا هستند. شرایطی را در بیمارستان فرهیختگان 

برای این عزیزان ایجاد کردیم که از صبح تا 11 شـــب آنها بودند چون باید در کنار او 

می بودند، چون این آدم از نظر روحی به هم می ریخت که اگر علی را نمی دید یا آقای 

حامد را نمی دید به هم می ریخت. در این شرایط به جای پرستار مجبور شدیم از دو پرستار 

استفاده کنیم. هر تخت ICU یک پرستار نیاز دارد. برای ایشان از وقتی من مسئولیت 

ایشان را برعهده گرفتم، من از روز دوم یا سوم مسئولیت ایشان را برعهده گرفتم، البته به 

من مسئولیت را دادند، من را دعوت کردند؛ من یک پرستار مستقیم گذاشتم که از روز 

سوم مجبور شدیم دو پرستاره حمایت را جلو ببریم. چنین چیزی در کل کرونا نداشتیم 

که دو پرســـتار در کنار دو همراه بیمار و پزشـــکان با این جمعیت باشند. نتوانستیم از 

دستگاه های مرسوم استفاده کنیم و مجبور شدیم دستگاه اصلی را از مسیح دانشوری 

بیاوریم. این به راحتی نبود. اگر کسی می توانست کمک کند و این کار را نکرده است به 

وجدان خود مراجعه کند. ما در خبر 20:30 اعلام کردیم وضعیت بد است، شما چه کار 

کردید آقای جهانپور؟ حتی حضور فیزیکی داشتید؟ شدت بیماری انصاریان و میناوند 

را همه می دانستند. چه دلیلی داشت که وقتی رسیدند به بیمارستان این اتفاقات برای 

آنها افتاد؟ چرا بیمارستان آمدند؟ اگر خوب بودند در خانه درمان می شدند. چطور شد 

که به بیمارستان آمدند؟ حتما حال آنها بد شده است.«

 جهانپور جریان هتاکی ها را آغاز کرد

یکی از شبهاتی که این روزها طرح می شود این است که رفاقت و مشاوره گرفتن علی 

انصاریان و مهرداد میناوند از دکتر هاشـــمیان باعث شـــد آنها به بیمارستان مراجعه 

نکنند. هاشمیان در این باره گفت: »من آقای انصاریان را در زندگی خود ندیده بودم. 

وقتی خدمت آقای میناوند می رفتم آنجا با من مدیریت بیمارســـتان تماس گرفتند و 

گفتند آقای انصاریان در بیمارســـتان ما بستری هستند. من اصلا خبر نداشتم آقای 

انصاریان کجا بســـتری هستند. از من خواســـتند که بالای سر ایشان بروم. من هم 

نصفه شب رفتم، پزشک معالج آقای انصاریان آقای موقر بودند. ایشان متخصص عفونی 

بودند. من ایشان را دیدم و به من گفتند شما لطف کنید چون ایشان حال بدی دارند 

در ســـرویس شـــما قرار بگیرند. چرا از سرویس عفونی به سرویس فوق ICU می رود؟ 

به خاطر وخامت حال بیمار است. به نظر شما این وضعیت نرمال است؟ رسانه ها آنجا 

آمدند از من پرسیدند ریه ایشان چطور است و من عکس ریه ایشان را نشان دادم. چرا 

آقای جهانپور به آنجا نیامد؟ هتاکی در توئیتر را شـــروع کرد، الان این هجمه ها قطعا 

در ادامه هجمه آقای جهانپور اســـت چون ایشان به عنوان مقام دولتی به یک پزشک 

معالج توهین کرد، توهین اشـــتباهی و مردم این را یاد گرفتند که می شود به پزشک 

معالج توهین کرد. من به مساله اخلاقی از این جهت معترض هستم که چرا یک مقام 

دولتی وزارت بهداشت به پزشک معالج آقای انصاریان در بدترین شرایط کاری توهین 

می کند که حتی همراهان بیمار به من می گفتند ناراحت نشوید! اعصاب من را هر روز 

با توئیت های خود به هم می ریخت و همه هر روز به من زنگ می زدند که جهانپور برای 

شما این را می گوید و فلان می کند. با من بازی کرد و مردم بعد از این اتفاق شروع به 

هتاکی کردند. همه رفت و آمد بنده را مشاهده کردند، در 48 ساعت انتهایی ایشان، 

از کنار ایشان تکان نخوردم. در طول مدت کرونا این همه بیمار داشتم، کدام بیمار را 

48 ساعته همراهی کردم. هیچ پزشک معالجی در کنار بیمار خود 48 ساعت در تاریخ 

کرونا نمانده است. آن هم بیماری که ممکن است از او بیماری را بگیرند. چه تضمینی 

هست که من امروز کرونا نگرفته باشم.«

 ویروس کرونای علی انصاریان را

برای بررسی بیشتر ارسال کرده ام

گفته می شود که سیستم با مرگ این دونفر می خواهد وخامت اوضاع را به همه نشان 

دهد و با ایجاد رعب و وحشت آنها را مجبور به تزریق واکسن کند. یا حتی گفته می شود 

این دو فوتبالیســـت به ویروس کرونای انگلیسی مبتلا شده اند. هاشمیان در این باره 

هم خیلی کوتاه پاســـخ داد: »واکسن وارداتی چه تعداد است که همه بخواهند تزریق 

کنند. همین امروز که توزیع شـــود دو ســـاعت بعد تمام می شود. تعدادی نیست که 

مردم بخواهند تزریق کنند. پس این حرف ها و اســـتدلال های الکی است. من نمونه 

کرونای انصاریان را فرستادم، نه به خاطر اینکه انگلیسی باشد یا خیر، برای شبهاتی که 

می دانستم ممکن است پیش بیاید؛ من برای بیمارستان مسیح دانشوری فرستادم که 

آنها برای انستیتوپاستور فرستادند تا بررسی شود. من بعید می دانم ویروس انگلیسی 

باشد. این نوع حدت و شدت را بارها دیدیم. دفعه اول ما نیست این شدت را می بینیم. 

گاهی نجات پیدا می کنند و گاهی فوت می کنند. من به شما بیان کنم در آن شرایط 

بیماران دیگری داشتیم که شدت بیماری آنها بالا بود و خوب شدند. این طور نیست که 

بگوییم یک بیمار در این شدت فوت می کند. ممکن است با همین دارو، کمتر یا بیشتر 

زنده بماند یا فوت کند. داستان کرونا چنین نیست که بگویید حتما این راه را بروید زنده 

می مانید. درباره ایشان هر کسی پرونده را ببیند و چک کند امکان ندارد بیش از این 

جدیت و همیت درخصوص ترکیب داروها قرار گرفته باشد، مرتب همه چک شده است. 

افرادی که احساس می کردم نسبت به برخی پروتکل های من ایرادی بگیرند را دعوت 

کردم که چک کنند تا ایرادی در کار نباشد. ما دوست نداریم بعد از اینکه کار تمام شد 

ایرادات را نشان دهیم. آن برای کسی است که تجربه کاری ندارد. در این تیپ از بیماران 

بسیار حساس حرکت کردم.«

 من به عنوان پزشک معتمد

به روند درمانی این دو بازیکن نظارت داشتم

 ICU اصل قبول نظارت بر درمان این دو فوتبالیست از سمت دکتر هاشمیان که تخصص

دارد هم مورد نقد قرار گرفته است. هاشمیان در پاسخ به این شبهه هم گفت: »درمورد 

آقای میناوند من پزشک معالج نبودم. آقای میناوند وقتی با من تماس گرفت حال بدی 

داشـــت. من به ایشان گفتم به بیمارستان مسیح دانشوری بیایید، ایشان گفت من از 

مسیح دانشوری می ترسم، حال من خیلی بد نیست. گفتم کدام بیمارستان می روید؟ 

دو سه بیمارستان را با هم چک کردیم و درنهایت گفت بیمارستان لاله می روم. آنجا برای 

آقای میناوند پذیرش گرفتم و کارها را انجام داد. ضمن انجام پذیرش حال ایشان را چک 

کردند و همانجا بســـتری شد و کار جلو رفت. من به عنوان پزشک معتمد آقای مهرداد 

میناوند با توجه به اینکه به ایشان علاقه داشتم و با توجه به اینکه آقای علی پروین از من 

درخواست کرد، با توجه به اینکه خانم و خواهر ایشان آنجا بودند و مرتب به من می گفتند 

دکتر ســـر بزنید، من این کار را کردم. هیچ نامه رسمی از طرف بیمارستان لاله به بنده 

برای اینکه ایشان را چک کنم نبوده، فقط آقای دکتر لطفی چون سال ها با من دوست 

است، ایشان به من علاقه دارد اجازه داده با توجه به اینکه خانواده ایشان مرتب گفتند 

چک کنم من بالای سر ایشان رفتم. خانم و خواهر آقای میناوند وقتی من را می دیدند 

خوشحال می شدند که روی برنامه درمان ایشان نظارت می کنم. خانم دکتر محرز، آقای 

دکتر مردانی و... پزشک معالج آنجا بودند. مراحل درمانی ایشان آنجا گذرانده شد. بنده 

درخصوص اینکه روزی یک بار ایشان را ویزیت کنم حضور داشتم. من روز اولی که آنجا 

رفتم شرایط بدی داشتند. کارهایی انجام شد که روز اول فوت نکند. روز اولی که ایشان 

را در بیمارستان لاله ویزیت کردم همه می دانند بیمار نزدیک فوت بود. کارهایی انجام 

شد که روز اول به خیر گذشت.«

 توصیه انجام سی تی اسکن

و مراجعه به بیمارستان را به میناوند داشتم

گفته می شود این دو نفر بیماری زمینه ای خاصی نداشتند، یا حداقل علی انصاریان 

در صحت و ســـلامت کامل بود و نباید این طور دچار وخامت حال و فوت می شـــدند. 

درباره منشأ ابتلا و سرایت این ویروس به این دو نفر هم سناریوهایی چیده شده است. 

این فوق تخصص ICU به این دو شـــبهه پاســـخ داد و گفت: »آقای انصاریان بیماری 

زمینه ای خاصی نداشتند ولی وقتی وارد بیمارستان شدند آن آقای انصاریانی نبود که 

مردم در تلویزیون و فوتبال می دیدند. کسی با آن ریه ای که من نشان دادم و متاسفانه 

آقای جهانپور جبهه گرفتند، خواستیم همین را بیان کنیم که از روی عکس فوتوگرافی 

نمی توان تشخیص داد که ریه شخص در چه وضعیتی است. ریه بسیار مشکل دار که 

حتی خیلی ها به من می گفتند با این ریه تنها می توانید پیوند ریه کنید تا مشکل حل 

شود، این صحبت را با دوست عزیزمان در بیمارستان مسیح دانشوری که مسئول تیم 

پیوند بودند مطرح کردم. در شرایطی که ریه عفونت دارد پیوند مطرح نیست. دقیقا ریه 

شبیه ریه هایی بود که باید پیوند شود. ریه ای نبود که به راحتی بتوان ریکاوری کرد. با 

توجه به اینکه موردهای مختلفی را در این مدت تجربه کردیم، مراحلی هم بوده که درمان 

شدند ولی درخصوص ایشان این اتفاق رخ نداد چون وضعیت مساعدی نداشتند. من 

درباره منشأ اصلی ابتلا به ویروس این دو نفر اطلاعی ندارم و فقط شنیدم. چون پزشکان 

دیگری قبل از من ایشان را دیده اند. آنها شرح حال را گرفتند و من در شرایط بدحالی 

ایشـــان را دیدم. درخصوص هر دو بزرگوار در منزل با هم صحبت کرده بودند یا خیر، 

ولی در منزل درمان می شدند. من در جریان بیماری آقای انصاریان نبودم ولی درمورد 

بیماری آقای میناوند می دانستم چون با من تماس گرفتند. حتی درباره pcr صحبت 

کرد و من هم خواســـتم داروهای فاویپیراویر را مصرف کنند. با توجه به اینکه کورتون 

استفاده می کردند موافقت نکردند و بعد به من زنگ زدند که دوباره برای سی تی اسکن 

بروند. حتی با مرکز بیمارســـتانی که بود صحبت کردم که شرایط خاصی برای ایشان 

ایجاد کنند تا ســـریع کار را انجام دهد. ایشان گفتند حال من خوب شده و از وقتی با 

شما صحبت کردم اوضاع بهتری دارم. داروهایی که استفاده کردم حالم را بهتر کرده 

و نیازی به هیچ چیزی ندارم. گفت سرم برای من وصل کردند و حالم بهتر است. گفتم 

سی تی اسکن بدهید، گفت حال من خوب است و گفت می ترسم به بیمارستان بروم و 

مریض شوم. بعد از چند روز ظاهرا درمانی داشت و بعد با من تماس گرفتند و بدحال 

شدند و صدای ایشان بسیار بد بود. بیمار تا انتها تمام تجهیزات و امکانات برای ادامه 

حیاتش را در اختیار داشت و در روند درمان از هیچ چیزی دریغ نشد. دستگاه تنفس 

مصنوعی هم تا بعد از اعلام رسمی فوت ایشان از طریق رسانه ها برقرار بود.«
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ویروسکرونایانصاریانرابرایبررسیبیشترارسالکردهام
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61درصدبازارمسکندراختیارسفتهبازان
صفحه ۸ را  بخوانيد

یان را برای ونای انصار وس کر ویر
بررسی بیشتر ارسال کرده ام

جزئیات تبدیل آموزشکده های سما
به دانشکده های مهارتی

معاونآموزشهایعمومیومهارتیدانشگاهآزاددرگفتوگوبا»فرهیختگان«:
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ورود به غرب آسیا از یمن
بایدناولویتهایپروژهسیاستخارجیدولتشرااعلامکرد

نوبت قطع زنجیره 
خصوصی سازی رانتی
درجریانسفرابراهیمرئیسیبهرشتپروندهیکخصوصیسازیدیگربازشد
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روزنامه خبری،  تحلیلی، دانشگاهی صبح   ایران
صدای نخبگان،  نگاه جوانان
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جناب آقای مهدی فضائلی
مصیبت وارده را خدمت جنابعالی تســـلیت عرض نموده و از درگاه 

خداوند متعال برای آن مرحوم علو درجات، رحمت و غفران واسعه 

الهی و برای جنابعالی و بازماندگان صبر جمیل را مسالت داریم. 

روزنامهفرهیختگان

انا لله و انا الیه راجعون
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سفر به حاشیه برای نقد مردم
»بیهمهچیز«محسنقراییبهجزبازیهایخوباشکالاتاساسیدارد
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